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Production of Functional Yogurt: Effect of Natural Antioxidant from Guava (Psidium guajava) Leaf Extract
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Abstract
        The possibility of producing a functional yogurt from a skimmed buffalo's milk using guava (Psidium guajava) leaf extract was investigated. Methanol exhibited slightly higher extraction ability for phenolic compounds than ethanol and water. The total phenols were 894, 882 and 877μg/g powder, respectively, when extraction ratio was 1:12. Addition of water extract of guava leaf by different concentrations to a functional yogurt, showed significant changes of pH, titratable acidity during cold storage up to 5 days. The reducing activity of all samples significantly (P>0.05) decreased up to the end of storage period , while the inhibition of ascorbate autoxidation significantly increased with increasing of the amount of phenolic compounds till 300 μg phenolic components /100ml yogurt followed by a slight decrease. During storage, the average viable cell counts on MRS increased in yogurt contained guava leaf extract 75 μg phenolic component /100ml from log CFU/ml 9.60 after one day to 10.17 on day 5. Notwithstanding, there was a decline in log CFU/ml on M17 throughout storage. Sensory evaluation data indicated no significant differences (P>0.05) between the control and treated samples. Based on the above results, technology can be proposed for productions of a functional yogurt with water extract of guava leaf, as natural antioxidant source.                                              
الملخص العربي
إنتاج زبادى وظيفي : تأثير مضادات الاكسده الطبيعيه من مستخلص 
أوراق الجوافه
حامد مرسى زينه - عبير محمد  عبد الحميد

قسم علوم و تكنولوجيا الاغذية و الالبان – كلية الزراعة بدمنهور – جامعه الإسكندرية – دمنهور – البحيرة – ج.م.ع

        تم دراسة إمكانية إنتاج زبادى وظيفي من اللبن الجاموسى باستخدام مستخلص ورق الجوافه و قد اتضح ان الميثانول امكنه استخلاص كميه اكبر من المواد الفينوليه مقارنه بالايثانول و الماء حيث كان محتوى الفينولات الكليه 894 و 882 و 877 ميكروجرام /جرام على التوالى و ذلك عند معدل استخلاص 1: 12 (وزن : حجم) . هذا و قد اضيف المستخلص المائى للجوافه الناتج بتركيزات مختلفه اثناء صناعه الزبادى و قد ادى ذلك الى تغيرات معنويه فى كل من الpH   و الحموضه الكليه  اثناء التخزين فى الثلاجه لمده 5 ايام و قد اتضح ان النشاط الاختزالى لكل العينات قد انخفض معنويا و بدرجه تدريجيه على النقيض من الارتفاع التدريجى المعنوى لتثبيط الاكسده الذاتيه بحمض الاسكوربيك و ذلك حتى تركيز 300 ميكروجرام مواد فينوليه/ 100 مل زبادى تبع ذلك انخفاض طفيف . هذا و قد ازداد متوسط لوغاريتم عدد الخلايا الحيه / مل على بيئه ال MRS من 9.6 الى 10.17 بعد 5 ايام و ذلك عند استخدام تركيز 75 ميكروجرام مواد فينوليه / 100 مل زبادى و ذلك على النقيض من الانخفاض الحادث فى لوغاريتم عدد الخلايا الحيه/مل على بيئه M17 اثناء التخزين . هذا و قد اتضح من التقيم الحسى عدم وجود اختلافات معنويه بين جميع المعاملات و الكنترول مما يعكس امكانيه انتاج زبادى وظيفى محتوى على مستخلص اوراق الجوافه كمصدر لمضادات الاكسده الطبيعيه.    
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